
w w w . h a m d e l i d a i l y . i r سیاست2

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار سلطان عمان:
ازروابطبامصراستقبالمیکنیم

رهبرمعظم انقلاب اسلامی روابط ایران و عمان را روابطی 
دیرینه و ریشه دار و خوب خواندند و گفتند: ما معتقدیم 
گسترش روابط دوکشور در همه زمینه ها، به نفع هر دو 
طرف است.حضرت آیت الله خامنه ای رهبرمعظم انقلاب 
اسلامی صبح دیروز در دیدار آقای »هیثم بن طارق آل 
سعید« سلطان عمان و هیات همراه، با اشاره به مذاکرات 
طرف های ایرانی و عمانی، خاطر نشان کردند: نکته مهم 
آن است که این مذاکرات تا رسیدن به نتایج محسوس، 
بــه صورت جدی پیگیری شــود و در نهایت ارتباطات 

گسترش یابد.
رهبر انقلاب اســلامی به موضــوع خطر حضور رژیم 
صهیونیستی در منطقه نیز اشــاره کردند و افزودند: 
سیاســت رژیم صهیونیستی و پشــتیبانان آن، ایجاد 
اختلاف و نبود آرامش در منطقه است، بنابراین همه 
کشــورهای منطقه باید به این موضوع توجه داشــته 
باشــند.حضرت آیت الله خامنه ای خاطر نشان کردند: 
افزایش همکاری عمان و ایران حائز اهمیت است زیرا 
دوکشور در آبراه بسیار مهم تنگه هرمز دارای اشتراک 
هســتند.رهبر انقلاب اسلامی با اشــاره به اظهارات 
ســلطان عمان مبنی بر تمایل مصر برای از سرگیری 
روابط با جمهوری اســلامی ایران، تاکید کردند: ما از 
این موضع استقبال می کنیم و مشکلی در این زمینه 
نداریم.حضــرت آیت الله خامنــه ای درخصوص اظهار 
خرسندی ســلطان عمان از آغاز روابط مجدد ایران و 
عربستان گفتند: این موضوعات نتیجه سیاست خوب 
دولت جناب آقای رئیســی برای گســترش و تقویت 
روابط با همســایگان و کشورهای منطقه است.ایشان 
در پایان اظهار امیدواری کردند با گسترش ارتباطات 
دولت ها، امت اسلامی شوکت و عظمت خود را بازیابد 
و درکنار هم قرارگرفتن ظرفیت ها و امکانات کشورهای 
اســلامی، به نفع همه ملت ها، کشــورها و دولت های 
اســلامی باشــد.در این دیــدار که حجت الاســلام 
والمســلمین رئیسی رئیس جمهور نیز حضور داشت، 
آقای »هیثم بن طارق آل ســعید« ســلطان عمان با 
ابراز خرسندی فراوان از دیدار با رهبر انقلاب اسلامی، 
سیاست عمان را گسترش روابط با همسایگان به ویژه 
جمهوری اســلامی ایران خواند و گفت: در مذاکرات 
تهران، درمورد عرصه های مختلف همکاری، گفت وگو 
و تبادل نظر شد و امیدواریم با استمرار این گفتگوها، 
روابط دوکشــور بیش از پیش گســترش یابد و نتایج 

عملی آن برای هر دو طرف مشهود شود.

برگزاریاولینجلسهدادگاه»الهه
محمدی«

وکیل الهه محمدی در پایان جلسه دیروز دادگاه دفاعیات 
موکل خود را مثبت توصیف کرد.

شــهاب میرلوحی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، با اشاره 
به جلسه دادگاه الهه محمدی خبرنگار روزنامه هم میهن 
اعلام کرد: جلسه امروز از جهت دفاعیات موکل به شکل 

مثبتی پیش رفت.
وی گفت: تاریخ جلسه بعدی متعاقبا اعلام خواهد شد. 
مســعود ستایشی ســخنگوی قوه قضاییه در نشست 
خبری هفته گذشــته گفت: وقت رسیدگی به پرونده 
الهه محمــدی و نیلوفرحامدی خبرنگاران بازداشــتی 
ناآرامی های مربوط به مرگ مهسا امینی در پاییز ۱۴۰۱ 
برای ۸ و ۹ خردادماه تعیین شــده اســت. قوه قضائیه 
پیش از این اتهامات این دو خبرنگار را همکاری با دولت 
متخاصم آمریکا، اجتماع و تبانی برای ارتکاب جرم علیه 

امنیت ملی و فعالیت تبلیغی علیه نظام برشمرد.

فرمانده نیروی دریایی ارتش:
چندابهامراهبردیبرایدشمنانایجاد

کردیم
فرمانــده نیروی دریایی ارتش تاکیــد کرد: ما با اقتدار 
در صحنه دریا حضور پیــدا کردیم و اکنون بزرگترین 
و بالاترین ســطح بانک اطلاعاتی را در طول این سفر 
جمع آوری کردیم و در اختیــار ما قرار دارد.به گزارش 
ایســنا، شــهرام ایرانی با حضور در جلسه علنی دیروز 
مجلس شــورای اسلامی و در مراسم تجلیل مجلس از 
ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش بیان کرد: ما با اقتدار در 
صحنه دریا حضور پیدا کرده و در صحنه دریا هر آنچه 
شیطنت بود با سیلی محکم پاسخ داده شد. سرلوحه کار 
ما انزواگریزی و تحریم  ناپذیری مردم بوده است. ناوگروه 
۸۶ از ۲۹ اســتان شکل گرفته و همه در کنار یکدیگر 

ماموریت افتخارآفرینی را اجرا کردیم.
ایرانی در ادامه اظهار کرد: شــناورهای ما با استفاده از 
دانش بومی و تخصص درون کشور ساخته شده و نشان 
دادیم هرگاه اراده کنیــم در اوج توطئه ها وظیفه خود 
را به نحو احســن انجام خواهیم داد. در مهرماه ۱۴۰۱ 
ناوگروه ۸۶ ماموریت خود را آغاز کرد البته در یک دوره 
یکســاله نیز قبل از آغاز این ماموریت کار علمی انجام 
شد ما به دریا تسلط پیدا کردیم دریانوردی ما سبز بود 
و پیام صلح و دوستی را رساند و همه قوانین به خوبی 
رعایت شــد. در هر بندری که حضور پیدا کردیم ابتدا 
نماز جماعت برگزار شــد حتی یک شیطنت نیز انجام 

نشد با قدرت در دریا و در خشکی حضور پیدا کردیم.
فرمانده نیــروی دریایی ارتــش در ادامه تصریح کرد: 
اکنون خوشحال هستیم که توانستیم موجبات شادی 
مردم را فراهم کنیــم. در ایامی که مصادف بود با ایام 
آزادســازی خرمشهر، خرمشــهر دیگری هم ساختیم 
امروز پرچم نظام اســلامی در سراســر دنیا برافراشته 
اســت. عمق ژئوپلیتیکی و عمق راهبردی ما به عنوان 
دست بلند نظام باید تقویت شود. چند ابهام  راهبردی 
برای دشمنان ایجاد کردیم و حتما با این ابهام ها صحنه 
روزگار را ترک خواهند کــرد. ما بزرگترین و بالاترین 
ســطح بانک اطلاعاتی را در طول این سفر جمع آوری 
کردیم و امروز در اختیار ما است و سطح بازدارندگی ما 

به بالاترین سطح افزایش یافته است.

خبر

نماینده دهگلان در تذکر شفاهی:
گرانیکالاهاوخدماتنگرانکنندهاست

به گزارش ایلنا، پرویز اوســطی در نشست علنی دیروز 
)دوشنبه ۸ خردادماه( مجلس شورای اسلامی در تذکر 
شفاهی ضمن تشکر از بیانات رهبر حکیم انقلاب نسبت به 
مجلس یازدهم خطاب به رئیس جمهور گفت: گرانی همه 
کالاها و خدمات از جمله مواد غذایی و کالاهای اساسی 
بســیار نگران کننده و غیرقابل قبول است. از سویی به 
معنای واقعی از تولیدکننده حمایت نمی کنیم و از طرف 
دیگر با عدم حمایت از مصرف کننده به اقشــار مختلف 
فشار وارد می شود، بنابراین لازم است در تصمیم گیری ها 
و تصمیم سازی ها دقت نظر شود تا چاره اندیشی عاجلی 
صورت بپذیرد.نماینده مردم قروه و دهگلان در مجلس 
یازدهم خطاب به رئیس جمهور افزود: لایحه متناسب 
سازی حقوق بازنشستگان باید سریعتر به مجلس ارسال 
شود، زیرا جامعه بازنشسته عمر خود را صرف پیشرفت و 
سربلندی کشور کرده و در شرایط سختی به سر می برد.

وی در تذکــری خطاب به رئیس جمهور و سرپرســت 
وزارت جهاد کشاورزی گفت: مبلغ گندم خریداری شده 
از کشاورزان باید سریعاً پرداخت شود، تعلل در پرداخت 
گندم تحویل داده شــده به مراکــز خرید، قطعاً قاچاق، 
خروج گندم برای مصارف غیرانســانی و تاثیر منفی بر 
سطح زیر کشور این محصول در سال آینده را به دنبال 
دارد و به مصلحت کشــور نیست.اوسطی در تذکری به 
رئیس جمهور و وزیــر امور اقتصادی و دارایی نیز افزود: 
بانک مرکزی مفاد بند )د( ماده ۱۶ قانون بودجه ســال 
۱۴۰۲ کل کشــور درخصوص بخشودگی سود، کارمزد 
و جریمه های دیرکرد تسهیلات پرداختی به کلیه بهره 
برداران بخش کشاورزی خسارت دیده ناشی از حوادث 
غیرمترقبه و امهال اصل تســهیلات به مدت ۳ سال را 
باید به شــبکه های بانکی ابلاغ نموده، اما به دلیل عدم 
ارسال تضمین نامه و دستورالعمل اجرایی کار در سیستم 
بانکی کشــور متوقف و کشــاورزان بلاتکلیف مانده اند. 
انتظار می رود تکلیف اجرایی این ماده قانونی به سرعت 
روشن شود.این نماینده مردم در مجلس یازدهم خطاب 
به رئیس جمهور و وزیر راه و شهرســازی گفت: احداث 
کمربند شادآباد و زیرگذر مظفرآباد در قروه با اعتبار ۲۵ 
میلیارد تومان از مصوبات ســفر رئیس جمهور و هیات 
دولت به کردستان است، اما به دلیل عدم تخصیص اعتبار 
و بی تفاوتی مجریان و پیمانکاران، اقدامی صورت نگرفته 
است و بار ترافیکی سنگین داخل شهر به زیرساخت های 
شهری آسیب رسانده و مشکلات عدیده ای برای مردم به 
وجود آورده است. عملیات اجرایی این پروژه باید شروع 
و به مطالبه مردم منطقه پاسخ داده شود.وی همچنین 
در تذکر دیگری خطاب به رئیــس جمهور و وزیر راه و 
شهرسازی افزود: محور دهلران-زرین آباد به عنوان یک 
پروژه ملی استانی با بار ترافیکی سنگین به قتلگاه مردم 
مظلوم منطقه تبدیل شده است، متاسفانه علی رغم طرح 
سوال، تذکر، مکاتبات متعدد و پیگیری های مکرر، اراده 

ای برای اجرای این پروژه وجود ندارد.

رییس قوه قضاییه:
نبایددروحدتجامعهخللایجادشود

به گزارش ایســنا بــه نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه، 
حجت الاسلام محسنی اژه ای دیروز دوشنبه )۸ خرداد( 
طی سخنانی در نشست شــورای عالی قوه قضائیه، به 
موضوع برخــی ناهنجاری های اجتماعی و دغدغه بحق 
مردم متدینّ و دلســوز در این زمینه اشاره کرد و گفت: 
امروز بسیاری از مردم متدینّ و شهید داده برای انقلاب 
و نظام، بحق نسبت به برخی از ناهنجاری های اجتماعی 
از جمله مقوله عفاف و حجاب، دغدغه و توقع دارند؛ این 
قبیل موارد از خیرخواهی مردم متدینّ ما نشئت می گیرد؛ 
ما به شدت از این موضوع استقبال می کنیم و ما از همه 
مطالب انتقادیِ این مردم خیرخواه حتی آنهایی که گاهی 
نقدهای شان سنگین می شود، استقبال می کنیم و این 
مقوله را گام اول در مســیر اصلاح می دانیم.رئیس قوه 
قضائیه افزود: این خیرخواهی و دلسوزی و دغدغه مندی 
مــردم متدینّ ما بیانگر عدم بی تفاوتی آنها نســبت به 
جامعه شان است و این امر، خیلی نکته مهم و قابل توجهی 
اســت؛ مردم متدینّ ما با تمام وجود وارد میدان شده اند 
و حتی جلســه برگزار می کنند و از طریق تریبون های 
مختلف و از طریق فضای مجازی و غیرمجازی، نظرات و 
دغدغه های خود را در قبال مقوله ناهنجاری های اجتماعی 
طرح می کنند؛ این موضوع خیلی امر مبارکی است؛ البته 
در ایــن اثناء همانطور که مردم متدینّ ما عنایت دارند، 
نباید در وحدت جامعه خلل ایجاد شود و فضای دوقطبی 
شکل گیرد؛ چرا که دشمنان مترصد سوءاستفاده هستند.

محســنی اژه ای اضافه کرد: در اصل این مقوله که باید 
ناهنجاری های اجتماعی را با منطق، گفتگو، استدلال و 
بهره گیری از ادبیات و راهکارهای فرهنگی و آنجایی که 
لازم است با قوه قهریه، علاج کرد، تردیدی وجود ندارد.  
رئیس قوه قضائیه در ادامه با تبیین و تشــریح گام هایی 
که باید برای علاج ناهنجاری هــای اجتماعی با کمک 
مردم برداشته شود، گفت: باید برای علاج ناهنجاری های 
اجتماعی، با تدبیر و همفکری، راه ها و روش هایی  را اتخاذ 
کنیم که مستمر و در عین حال بدون هزینه یا حداقل 
کم هزینه باشند.محسنی اژه ای در ادامه با تبیین مقولات 
ناظر بر لایحه عفاف و حجاب، گفت: لایحه مرتبط با مقوله 
عفاف و حجاب در تاریخ دوم اردیبهشت پس از تدوین و 
تنظیم در قوه قضائیه به دولت ارسال شد و قوه مجریه در 
تاریخ ۳۱ اردیبهشت این لایحه را با امضای رئیس جمهور 
و وزیر دادگستری به مجلس فرستاد؛ آنطور که معاونت 
حقوقی قوه قضائیه گزارش داده لایحه قوه قضائیه در این 
زمینه، متضمّن ۹ ماده بود و لایحه دولت دربرگیرنده ۱۵ 
ماده. طبیعی است که اصلاحاتی در دولت بر این لایحه 
در قالب اصلاحات عبارتی و در بخش هایی اصلاحات ناظر 
بر جرائم اعمال شــد. اعمال نظر در دولت بر این لایحه، 
اقدام مطلوبی بود؛ مجلس نیز اختیار دارد که اصلاحات 
مدنظر خود را در ایــن لایحه اعمال کند و ما ملتزم به 

اجرای هر آنچه تبدیل به قانون شد، هستیم.

خبر

همدلی| به تازگی ترکیب ۱۵ نفره اعضای 
اصلاحات  دوره جدیــد جبهــه  حقیقــی 
مشخص شــده اســت. با توجه به نزدیک 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی  بودن 
در اواخر امســال برخی معتقد هستند که 
احتمال دارد اصلاح طلبان خود را برای این 
رویداد سیاســی آماده کننــد. در انتخابات 
ریاست جمهوری سال گذشته اصلاح طلبان 
بر اســاس تصمیمات این نهاد به استقبال 
انتخابــات رفتنــد هرچند که نتوانســتند 
به توفیقی دســت پیدا کننــد. با این حال 
برای انتخابات پیــش رو هم بین نیروهای 
اصلاح طلب اختلاف نظر زیادی وجود دارد. 
هرچند کــه جبهه اصلاحات دوباره فعالیت 
خود را از ســر گرفته ولی چهره های مهمی 
از این جریــان خیلی نــگاه مثبتی به این 
تحرکات ندارند. با این حال به نظر می رسد 
موافقان فعالیت های انتخاباتی بیش از همه 
به راه اندازی مجدد جبهه اصلاحات چشــم 
دوخته اند. حالا حســن رســولی از اعضای 
جبهه اصلاحات ایران دربــاره فعالیت های 
مجدد این جبهه با خبرنگار سیاسی همدلی 
گفت وگــو کرده اســت. او تاکیــد دارد که 
فعالیت های جبهه تنها بر اساس اساس نامه 
بوده و بــه معنی یک آغاز تحرک انتخاباتی 

نیست. 
حســن رســولی در این گفت وگو درپاسخ 
به این سوال که آیا تشــکیل دوباره جبهه 
و انتخــاب اعضــای جدید بــه معنای آغاز 
اســت  اصلاح طلبان  انتخاباتی  فعالیت های 
گفــت: »برای پاســخ دادن به این ســوال 
کــه اصلاح طلبان چقدر نــگاه می کنند به 
انتخابــات پیش رو باید بــه نقش وجایگاه 
جبهــه اصلاحات توجه کنیــم. باید به این 
ســوال جواب بدهیم که ماموریت اساسی 
جبهه اصلاحات چیســت و چه تفاوت هایی 
این وظایف با فعالیــت احزاب اصلاح طلب 
دارد و بعــد می تــوان به آن ســوال درباره 

انتخابات پاسخ داد.«
او افــزود: »جبهه اصلاحات ایــران که در 
ادامه دو دوره شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان تشــکیل شده و دوره دو ساله 
اول آن پایان اســفند ماه ســال گذشته به 
اتمام رســیده و هم اکنون در آســتانه آغاز 
دوره دوساله دوم آن هستیم دو تا کار کرد 

اساسی بر عهده دارد.
 یــک این کــه ایجاد هم گرایی و انســجام 
نظــری و رفتاری در بیــن احزاب و فعالان 
سیاســی اصلاح طلــب و دوم این که رصد 
تحولات کشــور در حوزه های مختلف اعم 
از سیاســی فرهنگی اجتماعی و اقتصادی 
سیاســت خارجی و مســائل مهم دیگری 
مثل مسائل مربوط به جنبش های اجتماعی 
ایران و زنان جوانان فرهنگیان و سایر اقشار 
این دو ماموریت فلســفه وجــودی جبهه 

اصلاحات را باعث می شود. 
وجهه تفــاوت و تمایز جبهــه اصلاحات با 
فعالیت یــک حزب رســمی و قانونی قرار 
گرفتــه در جبهه اصلاحات عبارت اســت 
از تمرکــز روی همیــن دو ماموریــت. چه 
جبهه اصلاحات فعال باشــد یا فعال نباشد 
احزاب اصلاح طلب مثل ســایر انجمن ها و 

احزاب سیاسی ســایر جریان های سیاسی 
فعالیت هــای مربــوط به خود را داشــته و 
دارند اما هرکدام از این ظرفیت ها مستثلا از 
موضع حزبی و سیاسی خودشان به مسائل 
می پردازنــد. در صورتی کــه همان طور که 
عرض کردم جبهه اصلاحات این فعالیت ها 
را هماهنگی می کنــد و وحدت رویه ایجاد 
می کند و یک هویت تشکیلاتی و جبهه ای 
به ظرفیت های اصلاح طلب می دهد. حالا بر 
اســاس این نکات می توان به ســوال اصلی 

رسید.«
رســولی ادامه داد:» تا اســفند ماه ســال 
گذشــته که دوره اول فعال بود بحث جدی 
و اساســی درباره دو انتخابات ۱۴۰۲ کشور 
یعنی انتخابــات مجلس خبرگان و مجلس 
دوازدهــم در هیچ کــدام از جلســات ما 
بنابراین شکل گیری دوره دوم  مطرح نبود. 
جبهه اصلاحات معطــوف به دو واقعه مهم 

انتخاباتی امسال نیست.
 البته من نقطه نظــرات فردی را به عنوان 
عضو حقوقــی بیان می کنــم. وقتی جبهه 
تشــکیل شــود ســخنگوی جبهه مواضع 

عمومی جبهه را بیان خواهد کرد.
 علت عدم طرح مســئله انتخابات هم این 
بود که بر اســاس اساس نامه تشکیل جبهه 
اصلاح طلبــان در انتخاباتــی حضــور موثر 
خواهند داشت که کلیت برگزاری انتخابات 
دارای معنا و مفهوم واقعی باشــد و به طور 
مشــخص یکــی از مهم ترین بایســته های 
معنادار بــودن عرصه انتخابــات مورد نظر 
طبق اساس نامه رقابتی بودن انتخابات آزاد 
بــودن انتخابات و نیز فراهــم بودن امکان 
حمایت از نامزد و یــا نامزدهای انتخاباتی 
کــه به صورت فردی در انتخابات ریاســت 
جمهوری و چه در قالب ارائه فهرســت در 

انتخابات مجلس شورای اسلامی است.
 در آخرین انتخاباتی که در کشــور برگزار 
شــد در باره انتخابات ریاســت جمهوری 
سال ۱۴۰۰ فیلتر بســیار جدی که بخش 
نظارتی شــورای نگهبــان و مجموعه نظام 

برای انتخاب شــوندگان اصلاح طلب تعیین 
کرد عملا امکان حضــور در انتخابات را از 
جامعه اصلاح طلب ایران سلب کرد. ۱۱ نفر 
از بین کسانی که قبل از فرارسیدن مراحل 
اصلی انتخابات اعلام آمادگی کرده بودند به 
جبهه اصلاحات در دوره گذشته فراخوانده 
شدند و بر اساس مبانی و معیارهایی که به 
تصویب رســیده بود با همه آنان مذاکراتی 
صــورت گرفــت و یــازده نفر بــه عنوان 
نامزدهای بالقوه مورد حمایت اصلاح طلبان 

به جامعه معرفی شدند.«
عضــو جبهــه اصلاحــات ایــران اظهــار 
کرد:»طبیعتــا براســاس مبنایی که عرض 
کــردم اگر حتی یک نفــر از این یازده نفر 
صلاحیتــش مورد تایید قــرار می گرفت با 
یک نــگاه واقع بینانه چــون زمینه انتخاب 
کــردن برای اصلاح طلبان فراهم بود، جبهه 
اصلاح طلبان می توانست در قبال این رویداد 
مهم سیاســی موضع فعال داشته باشد و با 
استفاده از حق انتخاب کردنی که برای این 
جبهه قائل شــده بودند می توانست پایگاه 
رای خود را بسیج کند. سازمان و تشکیلات 
خود را مســتقر کند و به کار ببندد و مثل 
ادوار گذشــته که این شرایط به طور نسبی 
فراهم بــود فعالیت کند. ولی بعد از این که 
صد در صد این نامزدها رد صلاحیت شدند 
عملا این امــکان از جبهه اصلاحات گرفته 

شد. 
ریاســت جمهوری،  انتخابات  بــا  همزمان 
انتخابات شوراهای اســلامی شهر و روستا 
بود کــه در آن جا هم مجلس بخش عمده 
ای از نامزدهای اصلاح طلب را رد صلاحیت 
کرد ولی با توجه به گسترده تر بودن عرصه 
انتخــاب شــوراها به هرحال لیســت آماده 
شــد و اعلام شــد با علم به این که لیست 
اصلاح طلبان ممکن بــود مورد اقبال مردم 

قرار نگیرد. 
بــه عبــارت دیگــر شــرط اصلاح طلبان 
رای آوری نبــود چون عرصــه انتخابات را 
بســیار مهم می دانند و به عنوان یک حق 

و وظیفه به آن نگاه می کنند. در ســال ۹۸ 
هــم ما با همین محدودیــت مواجه بودیم. 
علت نپرداختن به مســئله انتخابات تا سال 
گذشــته این بود که ما هیــچ تغییری که 
نشان دهنده روبه رو بودن با یک افق جدید 
در عرصه سیاســت ندیدم و هم اکنون هم 
هیچ علامت و نشانه ای مبنی بر این که بنا 
هست انتخابات رقابتی و آزاد برگزار شود از 

آن سراغ نداریم.«
رسولی تاکید کرد: »بنابر این تشکیل دوره 
دوم جبهه اصلاحــات فاقد پیام خاصی در 
ارتبــاط با دو انتخابات پیش روی هســت. 
طبق اساس نامه هر دو سال یک بار اعضای 
حقوقی باید مجددا توســط احزاب انتخاب 
شــوند. ارکان جبهــه باید مجــدد انتخاب 

شوند.
 آنچه اتفاق افتاد عمل به اســاس نامه بود و 

معنای انتخاباتی بر آن وارد نیست.«
او دربــاره اینکه در صورت تکرار شــرایط 
انتخابات ۱۴۰۰ اصلاح طلبان چه تصمیمی 
می گیرند اظهار کــرد: »باید منتظر بمانیم 
که جبهه تشکیل شــود و به صورت واقعی 
راهبــرد جبهه اصلاحات در پاســخ به این 
ســوالات اعلام شــود. اما به فــرض وجود 
تداوم شرایط جاری کشــور همان طور که 
اشاره کردید تفاوتی با ۱۴۰۰ تاکنون ندارد 
سیاست گذاری قبلی جبهه اصلاحات به نظر 
من تعیین تکلیف کرده و طبیعی هم هست 
در هر انتخاباتی که اصلاح طلبان که امکان 
انتخاب کردن فراهم نباشد حضور عملیاتی 
نخواهند داشــت. منظور حضور تشکیلاتی 

است.
 به هرحال ممکن است از بین اصلاح طلبان 
افرادی مورد تایید گزینشی شورای نگهبان 
قرار بگیرنــد و این نامزدها با اســتفاده از 
امکانات فردی فعالیت کنند و همان طور که 
گفتم اگر معنا دار بودن انتخابات به نحوی 
که گفته شد برای اکثریت جبهه اصلاحات 
به اثبات نرسید یقین دارم که برنامه فعالی 

را ما از جبهه اصلاحات نخواهیم داشت.« 

حسن رسولی در گفت وگو با همدلی از وضعیت جبهه اصلاحات گفت؛ 
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به گزارش جماران، حجت الاســلام سیدحســن خمینی 
در آیین رونمایی از نســخه جدیــد نرم افزار مجموعه آثار 
امام خمینی )ره( به ضمیمه آثار شــهید ســید مصطفی 
خمینــی و مجموعه تبیان که پیش از ظهر روز دوشــنبه 
۸ خردادماه در حسینیه جماران برگزار شد، با بیان اینکه 
فضای مجازی یک واقعیت اســت، گفــت: در مواجهه با 
فضای مجازی، بســیاری همان نــوع مواجهه ای را به کار 
می برند که در اوایل آمــدن بلندگو به کار گرفته بودند و 
آن را تحریم کرده بودند و به عنوان »بوق شــیطان« یاد 

می کردند. 
مواجهه ای که بعدها در مــورد رادیو یا ماهواره هم اتفاق 
افتاد. ولی این  پدیده ها واقعیت هایی اســت که خوب یا بد 
وجــود دارد و ما امکان نفی آنها را نداریم؛ نه تنها ما بلکه 
هیچکــس نمی تواند واقعیت را نفــی کند. زمانی که یک 

واقعیت خود را تحمیل می کند، باید آن را مدیریت کرد.
وی ادامه داد: بســیاری، به دنبال تغییر جهان یا تفســیر 
جهان هســتند، اما مــا باید به دنبال اســتفاده از جهان 
باشــیم؛ فضای مجازی واقعیت جهان امروز است و خوب 
یا بد آن چندان مهم نیســت. ستیز با این واقعیت سر به 

صخره کوفتن است.
یادگار امام با اشاره به اقدامات مرکز نور در عرصه دیجیتال 
اظهاد داشت: اقدامات مجموعه نور از این جهت ارزشمند 
است که بسیار زودتر فهمید باید از این بستر استفاده کرد.

سید حسن خمینی با اشاره به اینکه امروزه سبک زندگی 
تغییر کرده اســت، تصریح کــرد: در این فضای جدید ما 
تنهــا نیســتیم، بلکه کل جهان با آن مواجه اســت. ما از 
منظــر دینی به مســأله نگاه می کنیم و دنیا نیز آشــفته 
فرهنگ ســنتی خود اســت. اما می توان از بستر جدید و 
فضای مجازی اســتفاده کرد و بهره بــرد؛ یعنی همانطور 
که این فضا آســیب می رساند، می توان از آن بهره نیز برد 

و منفعت رساند.
وی افــزود: تحول عجیبی نســبت به گذشــته در فضای 
دیجیتــال رخ داده اســت و اکنون نیز هــوش مصنوعی 

مطرح است که می تواند همه چیز را تغییر دهد. لذا تعبیر 
خوب و بد در مورد این پدیده ها معنا ندارد خود را گرفتار 

بحث های بیهوده در مورد این فضا نکنیم.
به گفته ســید حسن خمینی، باید بررســی شود که در 
فضای جدیــد راهکارهای حفظ حریــم خانواده و حفظ 
ســنت چیســت؟ روزی ماهواره آمد و فکر می کردیم با 
ممنوعیت می توان از آن جلوگیری کرد. اما تبدیل به یک 
واقعیت شد و تمام قوانین ممنوعیت ماهواره فراموش شد.

وی با اشاره به تحولات سریع در حوزه دیجیتال خاطرنشان 
کــرد: متدنین و انقلابی ها باید آینده پژوهی کنند و جلوتر 
از تحولات اعلام کننــد چه کار باید کرد و مثلا برای ۱۰ 
ســال آینده چه اقداماتی لازم است انجام شود؛ چراکه با 
نفی و تقابل از عقب قافله می دویم و همیشه عقب خواهیم 

مانــد. ما باید واقعیت را بپذیریم  و خود را با آن ســازگار 
کنیم.

ســید حســن خمینی در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: امام تنها متعلق به موسســه تنظیم و نشر آثار امام 
نیســت، بلکه تفاوت امام با تمام بزرگان اســت که همه 
هویت جمهوری اسلامی امام است. اگر دیگران فکر کنند 
که پرداختن به آثار امام تنها وظیفه موسسه است، کار به 

جایی نمی رسد.
وی با بیــان اینکه باید از بســیاری از نهادهای فرهنگی 
کشــور گله کرد که نســبت به امام یا بی توجه  هستند یا 
کم توجه، ابراز داشت: نمی خواهم نام بیاورم اما این  نهادها 
یــا تحلیل غلط دارند یا توجه ندارند. بحث بر ســر فرد یا 
شخص نیســت، بلکه امام هویت تمام جمهوری اسلامی 
است. همه چیز را باید با امام مقایسه کرد؛ همچون قرآن 
که در دین بســتر اســت و همه چیز دین با قرآن قیاس 
می شــود، در انقلاب اســلامی نیز همه چیز با امام قیاس 

می شود.
سید حسن خمینی اضافه کرد: اصل، امام است. هر چیزی 
که با امام در تضاد است، باید کنار برود. این مساله را رهبر 

انقلاب نیز تأکید دارد.
وی بــا بیــان اینکه به دلیــل آنکه امام پایه گذار اســت، 
تمام هجمه ها متوجه ایشــان اســت، عنــوان کرد: چون 
هجمه کننــدگان به خوبــی می دانند اگر بنیــان را بزنند 
مانند آن اســت که درخت بی ریشــه خشــک می شود. 
بنابرایــن، همه باید در این خصوص همــت کنند و تنها 
موسسه تنظیم و نشر آثار امام در این زمینه فعال نباشد. 
بلکه با همکاری تمام بخش ها می توان اقدامات ارزشــمند 

مشترکی انجام داد.

سید حسن خمینی:

امکان نفی فضای مجازی را نداریم


